
کشت پنبه باید توجیه اقتصادی داشته باشد
اتاق  رئیس  بهرامی-  رمضان  مراسم،  ابتدای  در 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گلستان- بیان 
داشت: رهبر معظم انقلاب در سال جدید با نام گذاری 
شعار سال بر اشتغال و تولید تاکید فراوان کردند و با 
توجه به شرایط فعلی پنبه و کارخانجات آن در گلستان 

30 سال زمان برای بهبود عملکرد لازم است.
وی افزود: کارخانه داران پنبه استان گلستان تاکنون 
آبروداری کردند و از آنجایی که کارخانه آنها در بهترین 
مکان ها قرار دارد، این کارخانه ها را نفروختند زیرا به 

روزی که شرایط پنبه در گلستان بهبود یابد امیدوارند.
با بیان این مطلب که همگی باید بیندیشیم چگونه 
می توان صادرکننده را هدایت نمود؛ افزود: در زمینه 
مشکل دریاچه ارومیه صدایی بلند شد و تمرکز دولت 
به سمت آن جلب شد در حالی که اهمیت و جایگاه پنبه 
از دریاچه ارومیه کمتر نیست و پنبه به عنوان یکی از 

دغدغه های مقام معظم رهبری محسوب می شود.
رئیس اتاق بازرگانی گلستان تصریح کرد: امسال سال 
دوم پربار گندم است اما در سال های آینده این وضعیت 
برای گندم مصیبت بار خواهد بود زیرا دولت در سالی که 
گذشت نزدیک به 14 هزار میلیارد تومان با 50 درصد 

یارانه برای گندم به کشاورزان پرداخت کرد.
آینده  به  نباید صرفاً  که  نکته  این  بیان  وی ضمن 
در  رهبری  معظم  مقام  داد:  ادامه  باشیم ،  خوشبین 
سخنرانی امسال خود به موضوع قاچاق اشاره کردند و 
همان طور که می دانیم درصد قابل ملاحظه ای از بخش 
قاچاق  به بخش  نساجی باز می گردد و باید بیندیشیم 
برای صنعت نساجی چه کرده ایم. وی با اشاره به این 
مطلب که برای نخستین بار در کشور چنین همایشی 
بخش کشاورزی، صنعت، نساجی و بازرگانی برای حل 
این معضل کنار یکدیگر نشسته اند؛ خاطرنشان کرد: 
زمانی که برای فروش گندم به برگزاری جلسه با دولت 
پرداختیم، بسیاری از افراد می گفتند امکان پذیر نیست 
اما در نهایت دولت قانع شد گندم گلستان از کیفیت 

بالاتری برخوردار است.
به گفته بهرامی، وضعیت پنبه گلستان به قدری در کشور 
بد شده است که حتی گلستان در پارلمان خصوصی پنبه 

نماینده ای ندارد.
رئیس اتاق بازرگانی گلستان یادآور شد: در ازبکستان هم 

اقتصاد مقاومتی پیاده سازی شده و براین اساس تا سه 
سال آینده این کشور به ما پنبه ای نمی فروشد.

به گفته بهرامی، کشت پنبه باید توجیه اقتصادی داشته 
باشد و از آنجایی که توجیه ندارد به سمت کشت برنج 
و گندم رفته ایم؛ از سوی دیگر متأسفانه در گلستان 
الگوی کشت رعایت نمی شود و با اینکه سیاه ریشه 
توجیه اقتصادی ندارد بی هدف به سمت کشت آن 
حرکت می کنیم. رئیس پارلمان بخش خصوصی استان 
گلستان یادآور شد: به عنوان سکان دار از پیشنهادات 
و راهکارهای مربوط به ایجاد افزایش ارزش افزوده 

استقبال به عمل خواهیم آورد. 
در ادامه مراسم، پانلی با حضور آقایان نورمحمد تربتی نژاد 
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی- ، 
گلستان- ،  بازرگانی  اتاق  رئیس  بهرامی-  رمضان 
حسینقلی قوانلو - رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان گلستان، - ابراهیم هزارجریبی-  مدیرکل 
دفتر پنبه، دانه های روغنی و محصولات صنعتی وزارت 
افسانه محرابی- مدیرکل دفتر  جهاد کشاورزی- و 

نساجی و پوشاک وزارت صنعت- تشکیل شد.
هزار جریبی بیان داشت: پنبه در محصولات اقتصاد 
مقاومتی قرار گرفته و همراه با محصولات  گندم، 
دانه های روغنی و شکر جزو 3 ارقام اصلی برای مردم به 
شمار می رود لذا باید برای خودکفایی آن سیاست هایی 

مناسبی مدنظر قرار گیرد. 
به گفته این مقام مسئول، برنامه هائی برای احیای کشت 
پنبه  تدوین شده ضمن این که در سال جاری سطح 
کشت ب رشد کرده و شیب سقوط را حذف کرده ایم و 

به دنبال افزایش این روند در کشور هستیم.

مدیرکل پنبه و گیاهان صنعتی وزارت جهاد کشاورزی 
با بیان این مطلب که بعضی از مسائل مربوط به کشت 
پنبه در کشور، مورد آسیب شناسی قرار گرفته و در برخی 
موارد نیز احصا و حل شده، گفت: کشت پنبه در سال 
زراعی در برابر دو کشت محصولاتی مانند سویا و گندم 
مقرون به صرفه نبود اما اقداماتی برای کوتاهی دوره 

داشت پنبه صورت گرفته است.
هزارجریبی تصریح کرد: باید از توانمندی های داخلی 
و خارجی برای افزایش محصول پنبه استفاده کنیم و 
در این راستا به دنبال افزایش محصولِ دارای توجیه 

گزارشی از برگزاری نشست تخصصی تولید و تجارت پنبه
گزارش

حمایت از تولید 
طلاى سفید 
در کشور

اشاره:
نشست تخصصی تولید و تجارت پنبه با حضور 
عضو  گلستان،  استان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
اسلامی،  شورای  مجلس  کشاورزی  کمیسیون 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
روغنی  دانه های  پنبه،  دفتر  مدیرکل  گلستان،  
کشاورزی،  جهاد  وزارت  صنعتی  محصولات  و 
مدیرکل دفتر نساجی و پوشاک وزارت صنعت، 
رئیس  ایران،  نساجی  صنایع  انجمن  کل  دبیر 
هیئت  رئیس  کشور،  پنبه  تحقیقات  موسسه 
مدیره صندوق پنبه ایران و تنی چند از صنعتگران 
بازرگانی  اتاق  در  پنبه  کارشناسان  و  نساجی 

گلستان برگزار شد.
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اقتصادی هستیم. وی با بیان این مطلب که طی دو 
سال گذشته یکی از نقاط ضعف دفتر پنبه اختصاص 50 
درصد یارانه برای تامین خرید کمباین پنبه بود؛ گفت: 
در طی یک سال 16 متقاضی برای خریداری کمباین 
مراجعه کردند ولی دولت نتوانست در ارائه یارانه اقدام 
کند. هزارجریبی به لزوم ارتباط میان صنعت و تولید 
اشاره کرد و گفت: بر این اساس روش های مختلف را در 
کشورهای جهان مورد بررسی قرار دادیم و به این نتیجه 

رسیدیم که باید رابطه تولید و صنعت نزدیک تر شود.
جهاد  وزارت  توسط  شده  تدوین  پروتکل  به  وی 
کشاورزی اشاره کرد و گفت: تصمیم داریم یارانه ها را 
به سمتی هدایت کنیم تا بتوان به صنایع مصرف کننده 
پنبه و گیاهان صنعتی  پنبه ، کمک کنیم. مدیرکل 
وزارت جهاد کشاورزی اظهار به برگزاری نشستی با 
کارخانه داران پنبه نیز پرداخت و گفت: در این نشست 
اعلام شد که می خواهیم کمباین پنبه پاکنی خریداری 
شود. هزارجریبی ابراز داشت: اگر از سوی دولت کمک 
نشود کشت پنبه محدود خواهد شد لذا درصدد این 
هستیم که ارتباط میان تولیدکننده و صنعت را افزایش 
دهیم و یکی از بازوان اصلی تولید پنبه کشور تعاونی 
پنبه کاران است. وی به انعقاد تفاهم نامه ای در منطقه 
سرخس با تعاونی های پنبه کاران نیز اشاره کرد و گفت: 
طبق پیش بینی ما، این تفاهم نامه ها و اقدامات در سال 

13۹6 به ثمر خواهد نشست.  
هزارجریبی در بخش دیگر سخنرانی خود به پیشنهاد 
گلستان  استان  از سوی  پنبه  عالی  تشکیل شورای 
پرداخت و گفت: ابراز امیدواری کرد تا شاهد تشکیل این 

شورا در استان باشیم. 
مدیرکل پنبه و گیاهان صنعتی وزارت جهاد کشاورزی 
با یادآوری این مطلب که در صنعت نساجی ظرفیت 
خالی وجود دارد و طی چند سال گذشته، میزان تولید ما 

5 هزار تن محلوج بوده و امسال تصور می شود به کمتر 
از 5 هزار تن برسد؛ تصریح کرد: بخش خصوصی باید 
وارد زنجیره تولید پنبه شود و همه ما پذیرفته ایم با توجه 

به وضعیت سیاسی کشور تولید پنبه باید افزایش یابد.

حرکت به سمت تولید پارچه های پنبه ای
صنعت،  وزارت  نساجی  مدیرکل  مهرابی-  افسانه 
معدن و تجارت- با بیان این مطلب که  210 هزار 
تن برنامه تولید نخ نساجی در کشور داریم که با توجه به 
میزان تولید 105 تن، نیازمند تولید پنبه در کشور هستیم، 
افزود: پنبه مهم ترین ماده اولیه و استراتژیک ما است که 
می تواند یک زنجیره ارزش افزوده ای با بهره وری بالا 
ایجاد کند. وی تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی؛ تولید و 
اشتغال در صنعت نساجی حرف نخست را می زند و5 
درصد از کل صنعت ما مربوط به بخش نساجی است 

که می تواند 12 درصد اشتغال ایجاد کند.
برنامه ششم  انتهای سال  در  اذعان داشت:  مهرابی 
توسعه نیازمند 300 هزار تن نخ نساجی هستیم که باید 

به ازای آن 150 هزار تن پنبه تولید نماییم.
این مقام مسئول یادآور شد: در برنامه راهبردی نساجی 
و پوشاک که برای افق 1404 ترسیم کرده ایم باید به 
رتبه سوم منطقه و رتبه پنجاهم جهانی دست پیدا کنیم 
که با وضعیت فعلی رسیدن به این شرایط دشوار است.

دلایل  کشور  در  پوشاک  واردات  اینکه  بیان  با  وی 
خاص خود را دارد، افزود: وضعیت پنبه قیمت تمام شده 
تولیدکنندگان ما را بالا می برد و از طرفی به معضلی 

بزرگ تبدیل شده است.
مدیرکل نساجی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
امسال سال اقتصاد مقاومتی، تولید و اشتغال بوده و این 

شعار برای نساجی حرف نخست را می زند.
به گفته مدیرکل نساجی وزارت صنعت، سال گذشته 

تمام پنبه های تولیدی، مصرف شدند و اشاره هایی به 
وجود 5 هزار تن پنبه باقی مانده می شود و نیاز مصرف 
آن در کشور وجود دارد اما به دلیل قیمت ارز و سایر 

مسائل این حجم تحویل داده نمی شود. 
مهرابی با بیان اینکه کیفیت و کمیت پنبه از جایگاه 
که  است  درست  این  افزود:  است،  برخوردار  مهمی 
ظرافت و قطر پنبه مهم است اما این اطمینان خاطر 
وجود دارد که اگر پنبه از کیفیت هم پایین برخوردار بود؛  

باز هم مصرف کننده هستیم.
صادرات  توسعه  برای  صنعت  وزارت  سیاست  وی 
پوشاک را حرکت به سمت تولید پارچه های پنبه ای 
اعلام کرد و گفت: کشت پنبه برای ما استراتژیک بوده 
به همین دلیل پنبه باید راهکاری ارائه دهیم تا کشاورزان 
و تولیدکنندگان نسبت به کشت محصول پنبه اطمینان 
خاطر داشته باشند. این مقام مسئول اذعان داشت: حدود 
چهار هزار تن تولید پنبه و حدود 57 هزار تن واردات پنبه 
داشته ایم این در حالی است که ازبکستان اعلام کرده 
تا سه سال آینده نمی تواند پنبه ای در اختیار ما قرار دهد.
مهرابی با تأکید بر این موضوع که باید به صنعت نساجی 
به دید دیگری دیده شود، ابراز امیدواری نمود تا تعاملات 

سبب رشد و شکوفایی صنعت نساجی کشور شود.

 تولیدکننده پنبه باید استراتژیک برد- برد را دنبال کند
سخنران بعدی مراسم، محمدمهدی رئیس زاده- دبیر 
کل انجمن صنایع نساجی ایران- بود. وی ابراز داشت: 
25 میلیون تن تولید پنبه کل دنیاست و بیش از 58 
درصد همه پنبه دنیا دولت به کشاورز و تولیدکننده یارانه 
می دهند ما هم برای اینکه بتوانیم محصول را رشد 
بدهیم و صادرات داشته باشیم باید در شرایط مساوی 

با تولیدکننده خارجی قرار گیریم.
رئیس زاده با بیان این نکته که تولیدکننده پنبه باید 

محمدعلی عامریافسانه محرابیمحمد مهدی رئیس زادهابراهیم هزار جریبیرمضان بهرامی
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استراتژیک برد- برد را دنبال کند، خاطرنشان ساخت: 
ترکیه 700 هزار تن تولید پنبه دارد و بیش از این میزان 
نیز واردات دارد، افزود: در کشور ما آن قدر بروکراسی 
پیچیده است و اگر بخواهد هماهنگی های لازم صورت 

بگیرد، بسیار زمان بر خواهد بود. 
وی ضمن اشاره به معاف بودن پنبه وارداتی از پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده گفت: اما وقتی این پنبه خریداری 
می شود و می خواهیم نخ تولیدی را به فروش برسانیم 

باید ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده بپردازیم!
دبیر انجمن صنایع نساجی ایران اضافه کرد: باید به 
جای معافیت درخواست مالیات صفر برای نخ پنبه 
داشته باشیم و پیشنهاد مشخص این است که از کشت 
و کار پنبه حمایت شود. وی به ارائه گزارشی به مجلس 
شورای اسلامی اشاره کرد که طی آن تصریح شده 
برخی ارقام بذر پنبه به جای 16 بار آبیاری به 4 بار 
آبیاری نیاز دارند که این شرایط نسبت به استفاده از آب 
بسیار بهینه است. به گفته رئیس زاده، برای قرارگیری 
در شرایط مساوی رقابتی باید حمایت در همه زمینه ها 
اتفاق بیفتد تا برخی افراد به فکر انباشت پنبه در انتهای 

سال به امید افزایش قیمت آن نباشند.

کشت پنبه ایجاد اشتغال را تضمین می کند
انجمن  مدیره  هیئت  عضو  عامری-  محمدعلی 
صنایع نساجی ایران- گفت: با اعلام این مطلب که 
کارخانه های پنبه پاک کنی در استان گلستان فرسوده 
بوده و الیاف پنبه را خراب می کنند؛ بیان داشت: در 
یارانه پرداخت می شود  58 درصد دنیا به کشاورزان 
و  کشورهایی که به پنبه یارانه اختصاص می دهند از 

اهمیت پنبه آگاه هستند.
عامری، معضل دنیا و کشور ما را بیکاری دانست و 

گفت: کشت پنبه ایجاد اشتغال را تضمین می کند.

عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران سپس از 
مسئولان درخواست کرد تا جنبه اقتصاد پنبه، پرداخت 
یارانه و حمایت از کشاورزان و تولیدکنندگان را با هم 
پیش ببرند؛ در قیمت گذاری ها شرایط نساجی ها دیده 
شود، وضعیت حال مشخص شود و در نهایت با توجه 

به این نگرش ها، قیمت های نهایی اعلام گردد.
وی، طول الیاف را در تولید پنبه بسیار مهم اعلام کرد و 
گفت: می توان در کشور، پنبه ارگانیک تولید کرد و پس 
از بررسی های دقیق مرکز تحقیقات پنبه، آن را مورد 
مصرف قرار داد. عامری اذعان داشت: استان گلستان 
از نظر فنی بهترین منطقه برای کشت پنبه در کشور 
به شمار می رود؛ مرغوبیت پنبه در مناطق مرطوب 
بهتر است و به همین دلیل در گنبدکاووس و گرگان 
پنبه های بسیار خوبی تولید می شد و یکی از مزیت های 
منطقه مذکور، تاجر بودن پنبه فروش های ما بود و در 

این منطقه با ثبات  قیمت روبرو بودیم.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی ایران ادامه داد: 
کارخانه های نساجی تناژ های بالایی مصرف دارند اما 
کارخانه های پنبه پاک کنی در استان گلستان فرسوده اند 
به این ترتیب وش خوب از مزراع برداشت و وارد این 
کارخانه ها می  شود اما به دلیل فرسودگی ماشین آلات، 
وش های مرغوب نابود می شوند. کارخانه های فرسوده 
الیاف پنبه را ریز می کند و از سویی دیگر ضایعات را 
در پنبه اضافه می کند لذا از مسئولان می خواهیم تا 
بازنگری کلی در کارخانه های پنبه پاک کنی صورت 
دهند و کارخانه های فاقد صلاحیت از رده خارج شوند. 

به اعتقاد عامری، این ادعا وجود دارد که پنبه  در کشور 
باقی مانده لذا درخواست ما این است که سازمان پنبه 
وارد عمل شود و کیفیت پنبه های مورد نظر را مورد 
بررسی قرار دهد و اعلام کند آیا این پنبه ها قابل استفاده 
کارخانه های نساجی و واحدهای بافندگی هستند یا خیر! 

اختصاص یارانه به صنعت نساجی 
حسنیقلی قوانلو -رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت گلستان - وضعیت فعلی کشت و تولید پنبه را 
نامساعد توصیف کرد و گفت: استان گلستان از گذشته 
نقش به سزایی در تولید پنبه در کشور دارد و بیش از 40 
کارخانه پنبه پاک کنی در استان گلستان وجود داشت 
اما در حال حاضر فقط 3 کارخانه فعال می باشد. وی 
خاطرنشان کرد: در کشور یارانه ها را باید از سمت گندم 
به پنبه ببریم و قوه مقننه نیز باید از این موضوع حمایت 
کند. قوانلو ادامه داد: سال گذشته برای گندم نزدیک به  
6 هزار میلیارد تومان به گندم یارانه به کشاورزان داده 
شد و اگر به ازای هر تن پنبه سه میلیون تومان یارانه 
بدهیم 100 هزار تن هم تولید کنیم مبلغ یارانه 300 
میلیارد تومان می شود که با این عدد می توانیم 50 هزار 
تن تولید را به صد هزار تن برسانیم. این مقام مسئول 
تأکید کرد: دولت باید از تولید کنندگان پنبه و صنایع 
تبدیلی آن حمایت به عمل آورد و مانند سایر کشورها، 

یارانه به صنعت نساجی اختصاص داده شود.

نیازمند نقشه  راه و افق آینده هستیم
نوراله تربتی نژاد- نماینده مردم گرگان و آق قلا در 
مجلس شورای اسلامی-گفت: زمانی 180 هزار هکتار 
پنبه در استان مورد کشت کشاورزان بود اما کشت آن 

اکنون به کمتر از 20 هزار هکتار کاهش یافته است.
وی ادامه داد: پنبه به عنوان یک محصول اشتغال زا 
محسوب می شود که می تواند زنجیره اشتغال ایجاد کند 
لذا توسعه آن در سطح ملی مورد توجه قرار گرفته است.
این مقام مسئول، با اشاره به پیام نوروزی مقام معظم 
لزوم  بر  تولید-اشتغال«  مقاومتی:  »اقتصاد  رهبری 
توسعه کشت پنبه تاکید کرد و افزود: وقتی کشور به 
این نتیجه رسیده که پنبه باید در کشور احیاء شود 

سهراب سهرابیاسداله پاک سرشتقربانعلی روشنینورالله تربتی نژادحسینقلی قوانلو
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باید الزامات آن را فراهم کرد. تربتی نژاد با اشاره به 
اینکه برای توسعه کشت پنبه نیازمند نقشه  راه و افق 
آینده هستیم، ابراز کرد: تحقیقات شاکله و پشتوانه 
است.  شده  ترسیم  اهداف  به  دستیابی  برای  خوب 
استان  در  پنبه کاری  بر صنعتی شدن  تاکید  با  وی 
اظهار کرد: در نقشه راهی که تدوین می شود باید این 
صنعت مورد توجه قرار بگیرد. این نماینده مجلس با 
اشاره به این نکته که کشت پنبه در کشور باید به 
تولید  و حمایت شود، گفت:  مدیریت  طور صحیح 
محصول دانش بیان دارای کیفیت و عملکرد بهتری 
است، در تولیدات دانش بنیان جنبه های اقتصادی و 
کیفیتی محصول مورد توجه قرار می گیرد تا با سایر 
محصولات کشاورزی داخلی و خارجی قابل رقابت 
باشد.. به گفته تربتی نژاد، مسیر دانش بنیان شدن 
محصولات، طولانی مدت است که این روند می طلبد 

تا دولت بسته های حمایتی در نظر بگیرد.
بخش  کمیسیون  در  کارگروه  چهار  فعالیت  به  وی 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی اشاره کرد و گفت: 
محورهای اثرگذار در بخش اقتصاد و اشتغال در این 

کمیسیون مورد بررسی قرار خواهند گرفت. 

* ویژگی های فنی و تخصصی پنبه
پنبه  تحقیقات  موسسه  رئیس  روشنی-  قربانعلی 
کشور- از مهم ترین دستاوردهای مرکز تحقیقات پنبه 
کشور را رونمایی از پنج رقم جدید پنبه اعلام کرد و 
گفت: این سازمان سال 1376 تأسیس شد و تا سال 
138۹ هر چهار سال یک رقم معرفی می کرد اما امروز 
به جایی رسیده ایم که هر سال یک رقم جدید معرفی 

می کند و در اختیار کشاورزان قرار می دهد.
وی به الگوی کشت پنبه در کشور هندوستان نیز اشاره 
کرد و گفت: 30 سال پیش در کشور هندوستان 6 
میلیون هکتار از اراضی پنبه کشت می شد اما حالا به 
12 و نیم میلیون هکتار رسیده است بنابراین، »پنبه« 
تنها کلید اشتغال است که در هندوستان مورد استفاده 
قرار می گیرد. در آمریکا نیز طی یک دوره 20 ساله حدود 

60 رقم زراعی پنبه اصلاح و معرفی شده است.
وی با اشاره به ویژگی های پنبه اظهار کرد: زودرس 
بودن یکی از ویژگی های مهم بوده و در آخرین رقمی 
که معرفی کردیم دوره رشد از 180 روز به 120 روز 

کاهش یافته است.

رئیس موسسه تحقیقات پنبه کشور با بیان اینکه 52 
درصد کشت محصولات پنبه در استان گلستان به 
سمت ارقام زودرس پیش رفته است، اظهار کرد: در اکثر 
کشورها مشکلات بخش کشت محصول پنبه، یکسان 
است و همه تلاش می کنند میزان تولید در سطح را 
افزایش دهند. روشنی، ساده ترین و پایدار ترین راه برای 
افزایش تولید در واحد سطح تولید ارقام پر محصول را 
از طریق روش های اصلاحی دانست و گفت:  برای هر 
اقلیمی از کشور یک رقم متناسب با شرایط آب و هوایی 
آن منطقه تولید کرده ایم که تولیدات مزرعه نمونه ارتش 

در گلستان مثال زدنی است.
روشنی گفت: در سال جاری کشت نشائی پنبه برای 
120 هکتار را در کشور انجام می شود که یک تن در 

هکتار افزایش عملکرد دارد.
وی با بیان اینکه »ساجدی« آخرین رقمی بود که 
معرفی کردیم که طول دوره کشت آن 120 روز است 
و توانستیم 60 روز دوره کشت را کاهش بدهیم و این 
ارقام هم زودرس تر هستند و هم مقاومت گیاه به شوری 
در آن وجود دارد؛  همچنین ارقام پنبه شایان، سپیده و 
کلشمر در دست واگذاری است و ارقام گلستان، ارمغان، 
ساجدی، ورامین ، خورشید، خرداد، بختکان و لطیف به 

کشاورزان واگذار شده است.

*حمایت دولت از پنبه
اسدالله پاک سرشت-  رئیس هیئت مدیره صندوق 
پنبه ایران- ابراز داشت: اگر پشتبانی صنعت از پنبه 
نباشد پنبه به جایی نخواهد رسید کما این که یک 
کارخانه40 هزار تن مصرف پنبه در کشور دارد که پنبه 
را به داخل کشور وارد می  کند، اما یک کیلو پنبه داخلی 

را نمی  خرد! 
رئیس هیئت مدیره صندوق پنبه ایران با بیان اینکه 
نجات آب گلستان با کشت پنبه میسر است، افزود: از 
کشاورز باید حمایت شود اما این حمایت نباید با سیستم 
خرید تضمینی باشد و در دنیا از روش های مختلف از 

کشاورزان حمایت می  کنند. 
زراعت  یک  پنبه  زراعت  پاک سرشت،  اعتقاد  به 
مخصوصی است و نیازمند توجه خاصی می باشد کما 
این که اشتغال کشوری مانند هندوستان با یک میلیارد و 

200 هزار نفر جمعیت با پنبه ایجاد شده است.
وی بیان داشت: پنبه در امنیت غذایی و پوشاک حائز 

اهمیت است و متاسفانه به آن توجهی نمی کنیم اگرچه 
در مرکز تحقیقات پنبه جدید بذرهای زودرس معرفی 
شده و باید توجه کرد وقتی زمان کشت پنبه طولانی 

شود، هزینه داشت افزایش پیدا می  کند.
پاک سرشت اذعان داشت: پنبه در دنیا در  بخش صنعت 
رقیب دارد و دولت ها به آن توجه می کنند براین اساس 
دولت آقای روحانی به معنای واقعی در خصوص پنبه 

کار کرده است.
به گفته رئیس هیئت مدیره صندوق پنبه ایران، خط 
تولید کارخانه های پنبه در استان گلستان در بالاترین 
حد کشور قرار دارد و چوب ضعیف بودن کارخانه های 
استان  کارخانه های  را  استان ها  دیگر  پنبه پاک  کنی 

گلستان می  خورند!
وی  ادامه داد: دولت ها به عناوین مختلف به زراعت پنبه 
کمک می کنند و مواردی مانند افزایش عملکرد بذر، 
سموم پر تأثیر، مکانیزه سازی پنبه و حمایت یارانه ای 
از جمله اقداماتی است که در کشورهای مختلف جهت 

حمایت از پنبه صورت می گیرد.
در بخش دیگر نشست تخصصی تولید و تجارت پنبه، 
سهراب سهرابی-  معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد 
دوباره  احیای  برای  بود  معتقد  گلستان-  کشاورزی 
زراعت پنبه در کشور از جمله استان گلستان راهی جز 
همگرایی همه بخش ها در رفع مشکلات کشت این 
محصول نیست. به گفته سهرابی، سرمایه گذاری پائین 
در بخش مکانیزاسیون، هزینه بالای تولید، پیدا شدن  
محصولات رقیب، کمبود منابع مالی، غیر اقتصادی 
پنبه، خرد شدن زمین های کشاورزی،  بودن زراعت 
لحاظ مقررات سنگین اعطای تسهیلات بانکی، واردات 
محلوج بدون نگاه به حمایت و تولید داخلی و حذف تخم 
پنبه از روغن کشی، مهم ترین دلایل کاهش سطح زیر 

کشت پنبه در کشور به شمار می آید.
وی در پایان راهکارهای کمک به توسعه زراعت پنبه 
را در مواردی مانند ایجاد ساختار تخصصی و احیای 
شورای عالی پنبه، تخصیص یارانه به تولید کنندگان، 
خرید تضمینی پنبه و تخم پنبه، حفظ تعرفه واردات پنبه، 
حمایت از صنایع مرتبط با پنبه و حذف مالیات بر ارزش 

افزوده در این حوزه و ... برشمرد.
در پایان مقرر شد به منظور ارزیابی اقدامات و نتایج این 
نشست ، دومین نشست تخصصی در  آذرماه سال جاری 

)بعد از برداشت محصول( تشکیل شود. 
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